
Geodatastyrelsen 

           Side 1 af 4 

  
Dagsorden for 4. møde i MSDI-forum den 20. december 2016.  
 
Tid og sted GST, Lindholm Brygge 31, den 20. december 2016 kl. 10.30 til 14.00. Journalnr.  GST-600-00114 
Deltagere Formand kontorchef Elizabeth Hagemann, GST, Peter Hartmann, GST, Jan Thorn, SFS, Suzanne Dael, 

SFS, Andreas Lunn, SVANA, Poul Toft, GST, Sofie Hohwü-Christensen, GST, Jørgen Lundegaard Olsen, 
ENS, Thomas Larsen, KDI. Via Skype: Peter Ritzau Eigaard, NAER, Ellen Hjort Petersen, SVANA, Tom 
Weber, SDFE, Thomas Ilum Damsgaard, SDFE, Mark Renier, Forsvaret, Mogens Henrik Sørensen, SFS, 
Thomas Munch, MST. 

Ref SOECA 

Afbud Dennis Anthony, Rigspolitiet, Lisbet Ølgaard, SVANA, Mikkel Sørensen, ENS, Claus Dam, KS, Charlotte 
Wiin Havsteen, Forsvaret, Thomas Færgeman, DMI, 

E-post  

Mødeleder Elizabeth Hagemann  Dato 07-02-2017 
Referent Søren Carbuhn Andersen  

 
  

Dagsorden 
 

Beskrivelse Indstilling/for
ventet 
resultat af 
punktet 

Bilag  Referat (rubrikken tilføjes og udvides under mødet) 

1. Velkomst 
 

Elizabeth Hagemann byder 
velkommen. 

  Elizabeth bød velkommen 

2. Godkendelse af 
dagsorden 

Dagsordenen godkendes.   Dagsordenen blev godkendt 

3. Godkendelse af referat 
fra sidste møde 

Referat godkendes.   Referatet blev godkendt 

4. Præsentation af 
medlemmerne 

Bordrunde.   Der var en kort bordrunde.  
Det blev vedtaget, at alle melder en stedfortræder ind.  
Det blev vedtaget at styrelserne har mulighed for at melde flere ind 
som MSDI kontaktperson, således at både data-leverandør og data-
bruger siden er dækket ind. 

5. Orientering fra MSDI 
sekretariatet  
 

Der gives en status siden 
sidste møde, herunder:  
1. Nationale tiltag som fx Blå 

vækst  
2. Metadata – 

Geodatainfo.dk  
3. Internationale og regionale 

MSDI-aktiviteter  
4. Præsentation af Det 

Marine Danmarkskort, 
herunder den 
internationale version  

Der er mulighed 
for efterfølgende, 
at drøfte de 
forskellige 
områder. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Bilag 1 

1. Nationale tiltag (Elizabeth) Der er møde i vækstforum i januar 
2017, hvor GST overvejer forskellige indspil - udvidelse af MSDI til 
private, øget regionalt og internationalt samarbejde og GST som S-
100 kompetencecenter.  
 
2. Metadata.(Elizabeth). Engelske metadata efterspørges interna-
tionalt således at grænseroverskridende søgning bliver mulig. SDFE 
kigger på ny brugergrænseflade i Geodatainfo. 
Det blev vedtaget at de respektive styrelser opdaterer de danske 
metadata og tilføjer engelske metadata. 
 
3. Internationale og regionale MSDI-aktiviteter.(Jens Peter)  
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 En ren MSDI-gruppe er nu etableret.  
 
4. Det Marine Danmarkskort. (Poul) GST gennemgik den nyeste 
version. Pt. har hver styrelse sin egen temagruppe. I fremtiden vil 
organiseringen blive mere emneorienteret. 
WFS-tjeneste ri stedet for WMS-tjenester giver brugerne flere 
muligheder for analyse og deling af data. 

6. Status MSP v SFS 
 

• SFS giver en status vedr. 
MSP, nationalt og 
regionalt, herunder: 
Implementeringen af en 
dansk MSP 

• Arbejdet i 
HELCOM/VASAB MSP 
data arbejdsgruppen  

 

Koblingen til MSP 
drøftes. 

Bilag 2 Suzanne Dael, som står i spidsen for den statslige task force for 
havplanlægning, gennemgik procesplanen for gennemførelse af 
havplanlægning 2017-21.  
  
De 81 datasæt i MSDI er en forudsætning for løsning af MSP-
opgaven. MSP ønsker de bedst tilgængelige data og vil benytte MSDI 
men vil også inddrage andre datakilder. MSP ønsker at vise de 
officielle (autoritative) data. 
 
Næste skridt er kick-off møde i task force. Her gennemgås MSDI 
status, databehov identificeres og der udarbejdes en interessent-
analyse (ex. Friluftsrådet og KU – friluftsliv på havet kortlægges) 
 
Task force medlemmer: ENS, Energinet, SFS, Transportministeriet 
(havne), Naturerhvervstyrelsen, SVANA, KDI, Forsvaret, GST 
Sekretariat i SFS mv. Der er et overlap mellem MSDI og task force. 
Dette kræver koordinering, især intern koordinering i de enkelte 
styrelser.  
 
Trafikstyrelsen har afvist at være med i MSDI. Det vil være en fordel 
for både MSP og MSDI hvis Trafikstyrelsen deltog. (Data lå oprinde-
ligt under Kystdirektoratet) 
 
Visning af tidsseriedata fra Kystdirektoratet og DMI. Sweco skal have 
kr. 40.000,- for blot at undersøge dette. 
 
Afmærkninger fra SFS er ikke kvalitetssikrede. SFS-GST tager en 
snak om datasæt bilateralt.  
 
Følgende spørgsmål blev rejst: 
- En økobaseret tilgang. Hvad betyder det i forhold til data? 
- Hvad med ikke-offentlige dataejere og interessenter  
- MSP satser på stor gennemsigtighed i forhold til interessenter og 

offentlighed, Hvad betyder det for adgangen til MSDI? 
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7. Status for leverancer af 
datasæt   
 

Status for leverancer af 
datasæt og gennemgang af 
udeståender gennemgås 

Afklaring/konkreti
sering af hvornår 
de forskellige 
datasæt vil være 
klar 

 Bilag blev gennemgået og de enkelte styrelser redegjorde for status. 
De mere tekniske spørgsmål tages bilateralt med Poul efterfølgende. 
Rettelser til den samlede liste sendes til Poul senest første uge af 
januar. 

8. Drøftelse af MSDIen 
efter april 2017. 
 

D. 1. april 2017 vil den danske 
MSDI være operativ, det er 
derfor relevant at få diskuteret 
nedenstående spørgsmål på 
mødet: 
• Hvad vil implementeringen 

af MSP få af konsekvenser 
for basis MSDIen? 

• Er der andre datasæt, der 
med fordel kan indgå i en 
fremtidig MSDI? 

• Hvordan kan styrelserne i 
et fremadrettet perspektiv 
anvende MSDIen? 

• Hvilke datasæt skal/kan 
være offentlig tilgængelig? 

• Hvilke andre brugere vil 
med fordel kunne anvende 
MSDIen i fremtiden? 

• Hvordan kommer vi 
videre? 

Deltagerne 
forventes, at 
diskutere de 
opstillede 
spørgsmål, 
således MSDI-
forum kan 
beslutte hvorledes 
man kan arbejde 
videre med 
MSDIen i et 
fremadrettet 
perspektiv. 

 Dele af 2015 samt 2016 blev brugt på at etablere MSDI platformen. 
Fra og med april 2017 forventes Dansk MSDI at overgå til almindelig 
drift. 
 
Deltagerne ser potentiale i MSDI og glæder sig til at rulle det ud i 
organisationerne, men nogle deltagere ønsker at indhøste praktisk 
erfaring med MSDI før der tages en mere fremadrettet drøftelse. 
 
Der var enighed om at målet for MSDI er at være stedet hvor man 
finder de autoritative data. 
 
Vi mangler den gode historie om MSDI. 
 
Andre deltagere/dataleverandører blev diskuteret. LER, Energinet.dk, 
Teleselskaber etc. Kan vi få fat i data her? Indgå aftaler med dem? 
 
Hvem skal have adgang til MSDI i fremtiden?  

a) de 12 styrelser 
b) de 12 styrelser og udvalgte samarbejdspartnere 
c) alle inklusiv den brede offentlighed 

 
Skal myndighederne levere data gratis? Betaling vs myndigheds-
opgave. 
 
Er det muligt at få indtægt fra MSDI?  
 
Det blev besluttet, at MSDI sekretariatet til næste møde laver et 
oplæg til en fremtidig forretningsmodel, hvor ovenstående 
overvejelser og betragtninger medtages. 

9. Økonomisk status og 
drøftelse vedr. ændring 
af budgetåret for 
MSDI’en.  

Der gives en orientering om 
den økonomiske status og 
beslutningsoplæg til ændring 
af budgetåret fremlægges. 

Godkendelse af 
det fremlagte 
beslutningsoplæg 
vedr. ændring af 
budgetåret. 

 Det fremlagte beslutningsoplæg blev vedtaget. Budgetåret vil i 
fremtiden følge kalenderåret, således at det nuværende budgetår 
afsluttes 1. april 2017 og det næste budgetår afsluttes 31. december 
2017. 
 

10. Fremtidige workshops.  Behovet for fremtidige 
workshops drøftes, herunder 
målgrupper, indhold, længde 

Afklaring/konkreti
sering af 
fremtidige 

 Næste workshop bliver brugerorienteret. Emne: Hvordan laver man 
temagrupper.  
Styrelserne bestemmer selv, hvor mange deltagere de vil melde til.  
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og placering. Eksempel på 
oplæg til workshop vedhæftet 
som bilag 7. 

workshops. Mødetidspunkt skal tilpasses flyafgange såfremt workshoppen 
afholdes i Aalborg, og der bør være mulighed for Skype deltagelse. 
Oplæg skal sendes ud på forhånd. 
Styrelserne sender ideer og ønsker til næste workshop til MSDI 
sekretariatet i første uge af januar  

11. Næste møde. 
 

Det foreslås, at næste møde i 
MSDI-forum afholdes i april 
2017. 

  April 2017 

12. Evt. 
 

    

 


